
Jan Breník – scénář k rozhlasové reportáži 

 

Kdo byl váš pamětník? 

Justa:  

Našim pamětníkem byl Jan Breník, který slouží jako jáhen v Ostravě – Mariánských horách. 

Narodil se v Praze v roce 1945. Pocházel ze 7 dětí. Jeho tatínek byl dlouhodobě nemocný, což 

se podepsalo na jejich ekonomické situaci. Nebyl přijat na žádnou školu v  Praze, protože jeho 

tatínka ocejchovali jako reakcionáře. Takže nastoupil na učiliště Nové huti v Ostravě. 

A jak na p. Breníka zapůsobila Ostrava? Přece jen to musela být pro něj velká změna… 

Klárka:  

No, zpočátku vnímal Ostravu jako hrozné, špinavé a nesympatické město. Ale postupně si ji 

oblíbil a dnes je tu velmi spokojený. V Ostravě prožil i rok 1968:  

20:37-20:53 „1968, to byl krásný rok. Tak jsme mohli tak nějak volněji dýchat.“ 

21:30 –22:07 „Šok byl pak samozřejmě ten 21. srpen. Na to taky nezapomenu. Pracoval jsem 

na noční směně a nějak kolem půlnoci jsme v tom traťovém rozhlasu dostali zprávu, že nás 

obsadily okupační vojska. Tak jsme okamžitě zareagovali a zastavili jsme výrobu na protest 

proti tomu.“ 

A jak to dopadlo? 

Klárka:  

Byli nesmírně zklamaní a roztrpčení, když vyšli ven a viděli, že nejen jejich hala ve Vítkovicích, 

ale i ostatní jsou obestavěny houfnicemi, tanky a obrněnými transportéry. Museli pak v  práci 

na válcovně pokračovat. 

Neuvažoval třeba o emigraci?  

Adam:  

Ne. Ale jeho bratr Václav v roce 1968 emigroval nejprve do Rakouska, a poté přešel do 

Německa. Dle pana Breníka by emigrace byla pro něj jednoduchým řešením, které by ale 

této zemi nijak nepomohlo, navíc by zde musel nechat maminku. Chápe však, že jeho bratr 

pro emigraci měl své důvody, protože ochutnal atmosféru Pražského jara a chtěl žít ve 

svobodě.  

Předpokládám, že pak musel s velkou nadějí prožívat rok 1989 a konec komunistické 

vlády… 

Adam:  

Určitě ano. Kromě nelehké situace po emigraci bratra zažil ústrky týkající se rodiny své 

manželky, protože její otec byl politický vězeň. Nicméně jeho představa o svobodě 



neznamená, dělat si, co chci, ani svoboda tisku a svoboda slova neznamená, že si budu psát a 

říkat co chci. Svoboda je podle něho zároveň i zodpovědností. 

Co je dle p. Breníka v životě nejdůležitější? 

Justa:  

Určitě víra v Boha. On sám byl pokřtěn už v roce 1946, avšak k víře vychováván nebyl. Dostal 

se k ní až přes svoji ženu Ludmilu, se kterou vychovali 5 dcer. Víra ho v životě tak ovlivnila, že 

se dokonce v 55 letech rozhodl studovat teologii v Olomouci, a nakonec byl vysvěcen roku 

2006 na jáhna.  

A co by chtěl vzkázat mladé generaci? 

Klárka:  

Abychom byli trpěliví – a dále řekl:  

„Budujte si tu budoucnost přátelskou, budoucnost spolupráce, budoucnost opravdu 

aktivního, ohleduplného, láskyplného společenství." (54:40-55:00) 

Justa:  

A k tomu nám má dopomoci četba Bible, zejména 13. kapitola 1. listu sv. apoštola Pavla 

Korinťanům, kde se píše o lásce: „A tak zůstává víra, naděje a láska – ale největší z té trojice 

je láska.“ 


